


MODERNIZA�NÍ FOND M��E BÝT SV�TLEM NA KONCI TUNELU
I p�esto, �e moderniza�ní fond má ji� 
vykreslená ur�itá pravidla a existují 
jakési „cílové �innosti“, kam by 
pravd�podobn� mohly finan�ní 
prost�edky cílit, vše zatím obestírá mlha. 
Konkrétn�jší kontury moderniza�ního 
fondu odhalil Pavel Zámyslický, �editel 
odboru energetiky a ochrany klimatu na 
Ministerstvu �ivotního prost�edí.

Jaké máte p�edstavy o tom, kam 
by m�ly putovat prost�edky 
z moderniza�ního fondu?
Je pravda, �e pravidla na 
evropské úrovni jsou 
zast�ešující a obecná, 
dávají tedy mo�nost 
�lenským stát�m 
nastavit si svá 
pravidla. Konkrétní 
nastavení máme 
v zákon� 
o EU ETS, 
který je práv� 
v legislativním 
procesu, proto 
se m��eme 
do�kat ješt� 
ur�itých zm�n, 
nikoli však zm�n 
dramatických. 
Je mo�né, �e by 
mohl nap�íklad 
Senát chtít 
up�ednostnit regiony 
posti�ené t��bou uhlí.

Co se týká konkrétního 
nastavení, budeme muset 
p�edlo�it vlád� jakousi kostru 
moderniza�ního fondu, jak bude 
v �eské republice fungovat. M�l by 
existovat �ídící orgán, který by byl poradním 

orgánem ministra �ivotního prost�edí. 
V n�m byl m�lo být zastoupeno Ministerstvo 
�ivotního prost�edí, Ministerstvo pr�myslu 
a obchodu, Ministerstvo financí, 
pop�ípad� i Státní fond �ivotního prost�edí. 
M�l by existovat seznam oblastí, kde by 
moderniza�ní fond zasahoval. Nem�l 
by se p�ekrývat s opera�ním programem, 

aby nedocházelo k sout��ení jednotlivých 
program� mezi sebou. Fond bude fungovat 
na bázi výzev.

V praxi to bude vypadat tak, �e se vypíše 
výzva, nap�íklad v oblasti teplárenství, 
a firmy budou moci p�ihlašovat projekty 
t�eba na zm�nu palivové základny.

V zákon� je ale také jeden d�le�itý bod. 
Takzvaný deroga�ní šuplík, který ur�uje, 

�e se zhruba polovina prost�edk� 
vy�lení pro subjekty podléhající 

EU ETS a vyrábí elekt�inu.

Hlavní oblasti pro investice 
z fondu budou logicky 

energetické zdroje 
a energetické úspory. 

Nejen v samotném 
pr�myslu, ale 
také ve ve�ejných 
a státních 
budovách. Další 
zajímavou oblastí 
je hromadná 
doprava. Suma 
sumárum, jde 
o pr�mysl, 
energetiku, na 

�adu p�ijdou i OZE 
a ú�innost.

D�le�itou informací 
vycházející 
z evropské sm�rnice 
je, �e 70 % 
projekt� musí být 
prioritních a jen 
30 % neprioritních. 

Ty neprioritní jsou nap�íklad p�echod 
z uhlí na plyn, nebo vyu�ití odpad�. V této 
oblasti si �R nem��e dovolit p�edlo�it 

více ne� 30 % projekt�. Navíc budou tyto 
projekty procházet daleko p�ísn�jším 
screeningem.

Schéma moderniza�ního fondu musí být 
p�ipraveno tak, aby mohl za�ít fungovat 
v roce 2021. Rozd�lovat se bude více ne� 
100 miliard korun.

P�edpokládáte tedy, �e prost�edky 
budete rozd�lovat prost�ednictvím SF�P, 
nebo jiného resortu?
Ano, p�edpokládáme, �e vše bude 
administrováno SF�P. Rozhodn� by 
to nem�lo vypadat tak, �e peníze 
moderniza�ního fondu bude rozd�lovat 
�áste�n� MPO, �áste�n� SF�P, 
doprava nebo t�eba MZe. Centrálním 
administrátorem by m�l být opravdu 
pouze SF�P.

EVROPSKÝ PARLAMENT VYHLÁSIL 
STAV KLIMATICKÉ NOUZE
Legra�ní zkazky o tom, �e budeme muset 
p�estat pou�ívat oby�ejné tu�ky, proto�e 
mají uhlíkovou stopu, která p�ispívá 
k zahubení planety, p�estávají být legrací 
a za�ínají být brány smrteln� vá�n�.

28. listopadu ve Štrasburgu vyhlásil 
Evropský parlament stav klimatické nouze, 
proto�e situace je u� nadále neúnosná. 
K vyhlášení tohoto stavu došlo na základ� 
alarmujících informací. Ty EP posbíral 
z r�zných studií ekologických organizací, 
také pohledem z oken bu� bruselského 
�i strasburgského (podle toho, kam se 
zrovna absolutn� „bezemisn�“ poslanci 

s celým cirkusem p�est�hují), no a taky 
to �íkala Greta.

Evropský parlament si s lehkou dávkou 
paniky uv�domuje, �e je t�eba zamést si 
p�ed vlastním prahem a tak vyhlásil, �e si 
uv�domuje institucionální odpov�dnost 
za sni�ování své vlastní uhlíkové stopy 
a navrhuje p�ijmout opat�ení ke sní�ení 
produkce vlastních emisí. Slíbili si tedy, 
�e nahradí sv�j vozový park vozidly 
s nulovými emisemi. Zárove� vyzývá 
všechny �lenské státy, aby se dohodly 
na jediném sídle Evropského parlamentu, 
aby m�síc co m�síc nemuseli st�hovat 

celou agendu z m�sta do m�sta, ze státu 
do státu.

Z krátkodobého hlediska vyhlášení klimatické 
nouze neznamená v�bec nic. Jen prost� 
n�kdo n�co �ekl, plácl prknem o rybník. 
Jen�e za chvíli se toho chytne noviná�, který 
nemá do �eho š�ouchnout a po �ase bude 
Evropa plná zpráv o obrovském navýšení 
mortality, o likvidaci fauny a �óry a p�ijde i na 
další libové zprávi�ky.

Jistojist� je pravdou, �e kdyby lidstva razantn� 
ubylo, za�ali bychom se op�t �ivit lovem 
a sb�rem a ohe� mohli rozd�lat pouze 
v pond�lí a ve �tvrtek, emise razantn� klesnou. 
Ale to zas nechceme. My chceme jezdit na 
dovolené, chceme v zim� teplo, v noci sv�tlo 
a z chalupy na zimu svézt muškáty do sklepa, 
a� nepomrznou. Tohle chceme d�lat. Ale bez 
emisí! A te� to prosím n�kdo za�i�te.

Pavel Zámyslický, 
�editel odboru energetiky  
a ochrany klimatu  
na Ministerstvu �ivotního prost�edí
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�LÁNEK

VÍTE, �E…
99 % objemu naší planety má teplotu 
vyšší ne� 1000 °C. Tyto teploty 
se vyskytují v zemském nitru. 
Studiem zemského tepla se zabývá 
geotermika. Teplo uvnit� zemského 
nitra pochází z menší �ásti ze 
zbytkového tepla v dob� vzniku 
Zem�, z p�evá�né �ásti z rozpadu 
jader radioaktivních prvk�. V nitru 
Zem� je dostatek geotermální 
energie, pro nás je však dostupná 
pouze svrchní vrstva zemské k�ry. 
Podle odhad� je v nejsvrchn�jší 
t�íkilometrové vrstv� zemské k�ry 
tolik tepla, �e by sta�ilo pokrýt 
spot�ebu lidstva nejmén� na 
100 000 let.

VÍTE, �E…
Nejvyšší virtuální váno�ní stromek 
rozzá�il v prosinci 2018 Temelín. 
Skoro stopadesátimetrový stromek 
rozsvítil t�etí chladicí v��. Ta byla 
jednou z p�ti elektráren Skupiny 
�EZ, které se takto netradi�n� 
p�ipojily k rozsvícení váno�ních 
strome�k� ve m�stech a obcích po 
celé republice. Na váno�ní stromy 
zá�ící na chladicích v��ích mohli lidí 
narazit i v dukovanské elektrárn� 
a v uhelných elektrárnách M�lník, 
Ledvice a Pruné�ov.

TAKOVÉ ZEVO SV�T JEŠT� NEVID�L
�ínské m�sto Shenzhen plánuje �ešit 
sv�j vá�ný problém s odpadem tím, 
�e ho denn� spálí 5 000 tun. Stane se 
tak nejv�tším za�ízením na energetické 
vyu�ití odpadu (ZEVO) na sv�t�.

Proces, u kterého se o�ekává, �e p�em�ní 
alespo� t�etinu odpadu na pou�itelnou 
elekt�inu a teplo, není z hlediska veškerého 
uvoln�ného CO2 zrovna nejlepší v�c pro 
�ivotní prost�edí. P�inejmenším však bude 
mít velký pozitivní dopad na skládkování, 
v�etn� nelegálních skládek, které 
v Shenzhenu vyrostly. Kdy� se jedna 
z t�chto skládek v lo�ském roce ne�ekan� 
zhroutila, zabila desítky lidí.

Nové ZEVO je jedním z 300 za�ízení na 
energetické vyu�ití odpad�, která �ínská 
vláda plánuje vystav�t v p�íštích t�ech 
letech. I kdy� se hodn� debatovalo o tom, 
jak je spalování všeho odpadu šetrné 
k �ivotnímu prost�edí, mnoho zemí po celém 
sv�t� tento proces pou�ívá k „náprav� 
nepravostí“ z minulosti.

„Za�ízení na energetické vyu�ívání odpadu 
nejsou energetickým �ešením,“ vysv�tlil 
Chris Hardie z Schmidt Hammer Lassen 
Architects, dánské firmy, která zvít�zila 
v sout��i o návrh závodu, a dodal, �e 
mno�ství skleníkových plyn� emitovaných p�i 
rozkladu skládek �iní p�ibli�n� dvojnásobek 
CO2 uvoln�ného spalováním.

„Je to zp�sob, jak nakládat s odpady, 
a pomocí tohoto procesu vyráb�t jako 
vedlejší produkty elekt�inu a teplo. M�sta 
se samoz�ejm� musí ubírat sm�rem k v�tší 
recyklaci a sni�ování odpadu a rozvíjet více 
zdroj� obnovitelné energie. Na to myslíme, 

kdy� navrhujeme, aby se jednalo o první 
ZEVO zahrnující v sob� prvky OZE,“ uvedl.

St�echu masivního za�ízení, která bude 
na délku m��it asi 1,6 km, pokryje asi 
44 000 �tvere�ních metr� solárních panel�.

ZEVO nebude slou�it jen k odstran�ní 
odpadk�, poskytne také �istou a udr�itelnou 
elekt�inu okolnímu m�stu. Navíc bude zvát 
ve�ejnost, aby za�ízení navštívila a prohlédla 
si ho v chodu.

„Velkou výzvou spojenou s odpady je 
vzd�lávání – uv�domit si rozsah této výzvy 
se stane sou�ástí vzd�lávacího procesu,“ 
podotýká Hardie. „P�emýšlejte o tom jako 
o kou�ení v padesátých a šedesátých 
letech. Všichni tehdy kou�ili a kou�ení jsme 
dramaticky omezili teprve ve chvíli, kdy 
se civilizace vzd�lala o tom, do jaké míry 

zne�iš�ujeme vlastní t�la. S odpadem je 
to podobné. Dokud si neuv�domíte, jaké 
škody odpad páchá, nemáte d�vod ho 
p�estat vytvá�et.“

Spalování odpadk� je v tuto chvíli do zna�né 
míry nezbytným zlem, nemá tedy smysl 
p�edstírat, �e neexistuje. �ína by se nicmén� 
m�la soub��n� zam��it také na to, jak do 
budoucna zabránit podobným nár�st�m 
odpadu, tedy na p�edcházení jeho vzniku.

P�íkladem m��e být severoamerické San 
Francisco, které se do p�íštího roku, kdy 
se o�ekává uvedení ZEVO v �ínském 
Shenzhenu do provozu, plánuje stát 
m�stem s nulovým odpadem. Sm��uje 
k tomu seriózním úsilím o kompostování 
a recyklaci. Pokud je naší dnešní realitou 
spalování odpadu, doufejme, �e naše 
budoucnost bude bezodpadová.

ZE SV�TA

VÍTE, �E…
Zemní plyn pat�í mezi fosilní 
paliva a jeho základní slo�kou 
je uhlovodík metan CH4, který 
obvykle tvo�í 88 – 99,8 % 
plynu? �ím více metanu zemní 
plyn obsahuje, tím je z hlediska 
energetiky kvalitn�jší. Pom�rn� 
�asto se vyskytují spole�ná lo�iska 
ropy a zemního plynu, a to jak 
na pevnin�, tak v mo�i. Ro�ní 
t��ba zemního plynu p�esahuje 
2 100 miliard m3. Ov��ené zásoby 
p�i dnešní t��b� jsou a� do roku 
2057. Na Sibi�i a na Aljašce se 
nacházejí lo�iska zmrzlého plynu, 
tzv. hydrát�, kde se v 1 m3 skrývá 
a� 200 m3 zemního plynu.

VÍTE, �E…
První zmínka o v�trných mlýnech 
se objevuje u� v 1. století n. l. 
v Alexandrii. V Evrop� je první zmínka 
z roku 1180. Historicky je postavení 
prvního v�trného mlýna na území 
�ech, Moravy a Slezska dolo�eno ji� 
v roce 1277 v zahrad� Strahovského 
kláštera v Praze. Nejv�tší rozkv�t 
doznalo v�trné mlyná�ství v �echách 
ve 40. letech 19. století, na Morav� 
a ve Slezsku o n�co pozd�ji. Celkem 
bylo na území dnešní �R evidováno 
a historicky ov��eno 879 v�trných 
mlýn�. Mlely obilí, �erpaly vodu, 
�ezaly d�evo atd. V mo�eplavb� se 
vítr opíral do plachet lodí a tím je 
popohán�l.

KDEPAK POVOLENKY. 
KLIMATICKÁ ZM�NA JE PROBLÉM 
PRO TEPLÁRNY. TEDY TY ŠVÉDSKÉ…
P�ed dv�ma lety vydal Stockholmský 
institut pro �ivotní prost�edí studii 
A. Dzeba a B. Nykvista Švédské 
teplárenství – nová nap�tí a omezení 
po úsp�šném energetickém p�echodu. 
Tento stru�ný p�ehled upozor�uje na 
úsp�chy a výzvy, kterým �elí švédské 
teplárenství sm��ující k nízkouhlíkovému 
energetickému systému.

Kdy� Švédsko v letech 1990 a� 2014 
sní�ilo emise skleníkových plyn� o 24 %, 
od sedmdesátých let pak dokonce o 40 %, 
úsp�šn� zahájilo p�echod na nízkouhlíkový 
energetický systém.

Z hlediska zdroj� energie pro vytáp�ní nyní 
�iní podíl fosilních paliv mén� ne� 5 %. 
Toho bylo za posledních 50 let dosa�eno 
díky odstran�ní ropy a jiných fosilních 
paliv u�ívaných pro vytáp�ní v rodinných 
i v bytových domech.

Energii z fosilních paliv nahradilo dálkové 
vytáp�ní i elekt�ina, a to prost�ednictvím 
odporového vytáp�ní a tepelných �erpadel, 
která pokrývají a� 75 % energetické 
poptávky po vytáp�ní v budovách.

Zatímco v oblasti sni�ování emisí CO2 bylo 
úsilí Švédska o p�echod na nízkouhlíkové 
hospodá�ství do zna�né míry úsp�šné, 
teplárenství je stále blokováno produkcí 
tepla s dominantní nabídkou. Je málo 

zam��eno na sni�ování poptávky po vytáp�ní 
jako�to nástroje udr�itelného rozvoje.

V sou�asnosti pokrývá dálkové vytáp�ní 
více ne� 50 % tepla ve stavebním fondu, ve 
srovnání s p�ibli�n� 6 % v celé EU. Dalších 
20 a� 25 % tepla se vyrábí z elekt�iny, 
z velké �ásti prost�ednictvím tepelných 
�erpadel.

Celkov� má Švédsko nejvyšší podíl 
obnovitelné energie pro vytáp�ní v celé 
EU a jeho zkušenosti by mohly poskytnout 
u�ite�né poznatky p�i p�echodu na 
technologie s nízkými emisemi uhlíku 
v jiných zemích.

Za ú�elem výroby tepla v teplárnách vzr�stá 
podíl energetického vyu�ívání odpadu, 
a�koli obecná snaha sm��uje k recyklaci 
v�tšího mno�ství odpadu. Dominantní hrá�i 
v oblasti dálkového vytáp�ní se rovn�� brání 
p�ísn�jším normám energetické ú�innosti 
budov, díky nim� by Švédsko dostálo svým 
dlouhodobým cíl�m a sm�rnicím EU.

Pot�eba renovace švédského fondu 
budov, zvyšující se teploty jako následek 
klimatické zm�ny a zp�ís�ování sm�rnic 
EU o energetické ú�innosti a energetické 
náro�nosti budov povedou ke sní�ení 
poptávky po tepelné energii. Pokud se 
teplárenství t�mto tlak�m nep�izp�sobí, 
bude �elit stále náro�n�jším výzvám.

DOPIS JEŽÍŠKOVI

ZE SVĚTA

MILÝ JE�ÍŠKU,
letošní rok jsem byl celkem hodný, proto�e jsem 
hodný být musel. Nic jiného mi ani nezbývalo. 
Pry� jsou roky rozletu, volnosti, kou�ících 
komín� bez emisních limit� a domácností 
a �rem plných tepla z uhlí, které jsem dodával. 
Léta benevolence, na�loutlé vegetace, 
r�znobarevných mrá�k� na obloze a zrzavých 
vod ve vodních tocích dávno minula. Šel jsem 
do sebe, proto�e jsem si uv�domil, �e je to 
nutné. Vlastní iniciativu mi nem��eš up�ít.

A i p�es to, �e pole, louky i lesy jsou zase 
syt� zelené, mraky mají barvu berán�í vlny 
a v potocích a �ekách jsou zase škeble, ryby, 
ba i raci, m� se dýchá �ím dál h��e. Asi jsem 
opravdu byl hodný, proto�e jsi mi letos dal 
dárek v podob� oné výjimky na zdan�ní malých 

kotl�. Sice se mi nedýchá lépe, ale jakýsi pokus 
o resuscitaci to je. Na krátký okam�ik jsem m�l 
dojem, �e vidím sv�télko na konci tunelu.

Ten malý dáre�ek je mo�ná jen za�átek a Ty 
mi svou lásku a p�íze� vyjád�íš i jinými dalšími 
dáre�ky, jen zatím nevíš jakými. Proto�e 
vím, �e toho máš dost a kde kdo t� otravuje 
menšími �i v�tšími hloupostmi, píšu Ti tento 
dopis, aby ses lépe zorientoval v situaci.

Milý Je�íšku, p�ál bych si, abych se mohl 
ú�astnit �estné sout��e. Abychom mohli 
zm��it síly v �estném souboji. V�dy� i p�i 
dostihu musí leh�í jezdci vézt adekvátní 
zát��, aby byly síly vyrovnané a kon� nesli 
p�ibli�n� stejn�. To bych si moc p�ál.

Dále chápu, �e nejsem svatoušek a z minulosti 
jsem znám jako celkem slušný špindíra. Ale 
kdy� u� m� d�ou z k��e, tak prosím za�i�, 
aby mi aspo� n�jaká z�stala. Bez k��e to na 
dlouho nevidím. To je �ádost o druhý dáre�ek.

I t�etí prosbi�ku bych m�l. Kdybys mohl 
za�ídit, p�imluvit se tam naho�e, a� u� máme 
n�jakou jak�tak� stravitelnou odpadá�skou 
legislativu. Vím, �e chci moc a asi jsem 
nebyl a� tak p�íkladn� hodný, abych si to 
mohl p�át. Vlastn� mne nenapadá nikdo, kdo 
by byl tak hodný, aby si to mohl p�át. Tém�� 
si netroufám o to �íkat, ale ka�dí ví, �e líná 
huba, holé nešt�stí. Však víš, o �em mluvím.

No a kdyby nevyšlo p�ání�ko o nové 
legislativ�, nevadí – jsem za ta léta zvyklý. 
Místo n�j bych si p�ál, aby všichni dostali 
rozum. Vym�nit jeden komín za tisíce 
malých a� pr�avých rozhodn� není �ešení. 
Obzvláš� a� p�ijde d�íve �i pozd�ji doba, 
a Ty to musíš v�d�t nejlépe, kdy se zjistí, 
�e já u� jsem bez k��e. Pak budou na valše 
jiní, ti menší. A to u� nebude takový mejdan 
jako te�. To u� opravdu n�kdo draze zaplatí.

Víc toho nechci. Ano, není to málo. Asi není 
v tuto chvíli úpln� t�eba tla�it na pilu a chtít vše 
hned. Ale aspo� n�co. A tak Ti milý Je�íšku 
d�kuji p�edem a Tob� i nám všem ostatním 
p�eji krásné Vánoce a š�astný Nový rok.

Tv�j Pája

Zdroj:  https://www.sei.org/publications/swedish-heat-energy-system-new-tensions-and-
lock-ins-after-a-successful-transition/


